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Hacıbəylilər şəcərəsini 
zənginləşdirmiş bəstəkar

Onun haqqında düşündükcə, nədənsə, atası Soltan Hacıbəyovun “.ar-
van” simfonik lövhələri gözlərim önündə canlandı. Düz 1� il əvvəl “Dünya 
duracaq yer deyil”, ± deyərək harasa tələsən karvan ünlü sənətkarlar nəsli-
nin son yadigarını da aparıb, əbədiyyətə qovuşdurub. Amma zaman və sənət 
karvanının ötdüyü yerlərdə cəmi �� il yaşamış bəstəkar, Əməkdar incəsənət 
xadimi Ismayıl Hacıbəyovun da silinməz izləri qalıb.  

Mayası musiqi ilə yoğrulmuş yeniyet-
mə İsmayılın sənət yanğısı onu Azərbay-
can Dövlət Konservatoriyasına gətirib. 
Orada professor Qara Qarayevin tələbəsi 
olub, az müddətdə peşəkarcasına yazdığı 
musiqiləri ilə nəslinin şöhrət çələnginə sol-
maz güllər taxıb. Dahi Üzeyir bəyin qar-
daşı nəvəsi olan İsmayıl Hacıbəyov ömrü 
boyu konservatoriyada çalışıb. Hətta ötən 
əsrin təbəddülatlarla dolu olan son dövr- 
lərində, klassik musiqi sənətinin bir növ 
qiymətdən düşdüyü vaxtda o, əmisinin, 
atasının nəfəsi ilə qızınmış doğma ocağını 
– konservatoriyanı tərk etməyib. 

Bəstəkar kimi formalaşmasında Sol-
tan Hacıbəyovun, Qara Qarayevin   böyük 
zəhməti olduğunu daim vurğulayan İsma-
yılın yaradıcılığı çoxşaxəli idi. Hələ tələ-
bə olarkən müxtəlif janrlı əsərlər yaradıb. 
Onun simfonik və kamera əsərləri, piano 
üçün yazdığı musiqilər diqqət çəkib. İsma-
yıl Hacıbəyov böyük Üzeyir bəydən gələn 
ənənəni özünəməxsus şəkildə davam və in-
kişaf etdirib. Mütəxəssislər onun yaradıcı-
lığı mədəniyyət tariximizdə bir hadisə he-
sab ediblər. Neçə-neçə əsərini Azərbaycan 
musiqisinin incisi kimi dəyərləndiriblər.

Gəlin, haqqında söylənilənləri unudul-
maz bəstəkarın doğum günündə bir daha 
xatırlayaq. 

Azərbaycan Milli Elmlər Akademi-
yasının müxbir üzvü, Xalq artisti, bəstə-
kar Arif Məlikov: “Bütöv bir əsrdir ki, 
Hacıbəyov familiyası musiqinin, musiqi 
mədəniyyətinin, incəsənətin, xalq məhəb-
bətinin, ölməzliyin, keçmişin, bugünün və 
gələcəyin rəmzi kimi səslənir. Həqiqətən 
də, adlara fikir verəndə bu soyadın məna 
yükü daha da artır: dahi Üzeyir bəy, Zül-
füqar, Niyazi, Çingiz, Soltan, İsmayıl... O, 
19�9-cu ildə Üzeyir Hacıbəylinin ölümün-
dən bir il sonra �əgər belə demək olarsa� 
dünyaya gəlib. Qəribədir ki, atası Soltan 
Hacıbəyov dünyasını dəyişməmişdən bir 
neçə saat əvvəl mənə öz kabinetində belə 
dedi: "Gözün İsmayılın üstündə olsun". 
Mən çox fərəhlənirdim ki, bu tanınmış və 
məşhur nəslin belə istedadlı nümayəndəsi 
ilə uzun illər dostluq etdim”. 

Bəstəkar, Xalq artisti, professor Sevda 
Mirzə qızı İbrahimova: “İsmayıl çox təmiz 
adam olub. Sənətdən başqa ayrı düşüncəsi 
yox idi. Bir devizi var idi – “Əsər o zaman 
ölməzlik qazanır ki, böyük mübarizələrin 
nəticəsində yaransın”. O, təkcə tələbələrinə 

yox, həmkarlarına da nümunə və örnək idi. 
Hələ də İsmayılı soruşanlar, axtaranlar var. 
Heç kim onun vəfat etdiyinə inanmır. Bu 
da görkəmli bəstəkarımızın əbədiyaşarlığı-
na bir mesajdır”.

Bəstəkar Xəyyam Mirzəzadə: “İntel-
lektuallığı ilə seçilən sənətkarların əsər-
lərinin müqəddəratı həmişə qəribə olur. 
İsmayılın isə elə əsərləri var ki, hələ  üzə 
çıxmayıb. O, həmişə iş prosesində idi. Hət-
ta bir müddət filarmoniyada musiqi rəhbə-
ri işləyib, amma heç zaman bu fürsətdən 
bəhrələnməyib. Bir dəfə də olsun bu böyük 
səhnədə öz əsərini ifa etdirməyib. Bu da tə-
vazökarlığına bir misaldır”.

Musiqişünas Vəfa Abbasova: “İs-
mayıl Hacıbəyovun “Memorial” kanta-
tası bəstəkarın böyük yaradıcılıq tapın-
tısı olan texniki vasitələrin kompleksli 
istifadəsi, onların musiqi obrazları və 
əsərin dramaturgiyasının tərkib hissələ-
ri kimi çıxış etməsi və nəticədə, hüdud-
suz musiqi sferası effektinin yaranması, 
maraqlı tembr tapıntıları və təzadları, 
emosional baxımdan çox səmimi, insani 
ümumbəşər xeyir və şər anlamları üzə-
rində düşünməyə vadar edir. “Memorial” 
kantatası Azərbaycan musiqi sənətinin ən 
dəyərli nümunələrindən biridir”.

Bu isə onun həyat və sənət yoldaşı, pi-
anoçu və bəstəkar, Musiqi Akademiyasının  
professoru, Xalq artisti Ülviyyə Hacıbəyo-
vanın xatirəsidir: “İsmayılın təkcə həmkar-
larının, dostlarının, yaxınlarının deyil, tələ-
bələrinin də qəlbində böyük məhəbbəti, 
sevgisi olub. Bu hörməti, bu etibarı hər kəs 
qazana bilmir. İsmayıl bütün ömrü boyu 
Hacıbəylilər nəslinin övladı olduğunu və 
bu doğma ocaqda işləməyin məsuliyyətini 
heç vaxt unutmayıb. Xüsusilə də soyadı 
üçün çox həyəcan keçirirdi. Haradasa bir 
afişada, qəzet məqaləsində, kitabda öz fa-
miliyalarını oxuyanda çox sevinirdi. Mən 
onu başa düşürdüm. Üzərində dahi Üzeyi-
rin, atası Soltanın, maestro Niyazinin mə-
suliyyəti var idi”. 

İsmayıl Hacıbəyovun simfonik orkestr 
üçün bəstələdiyi "Naxışlar" fantaziya-
sı xüsusilə cəlbedicidir. Digər əsərləri – 
“Albomdan səhifələr” süitası, piano üçün 
“Üç idilliya”, fleyta və simli orkestr üçün 
“Konsertştük”, libretto müəllifi olduğu 
“Füruzə” operası, fleyta, klarnet və piano 
üçün “İstəklər”, nəfəs alətləri üçün kvintet 
və sairə onun adının musiqi mədəniyyəti 
tariximizə düşməsini təmin edib. 

Maraqlıdır ki, o həm musiqi ladları ilə 
gözəl əsərlər yaradan rəssam, həm də fırça 
və rənglərlə dəyərli portretlər cızan rəssam 
olub. Böyük ustalıqla Üzeyir bəyin, Qara 
Qarayevin, atası Soltan Hacıbəyovun, 
Dmitri Şostakoviçin, həyat yoldaşı Ülviy-
yə xanımın, eləcə də özünün avtoportretini 
çəkib, obrazları yağlı boya ilə kətan üzə-
rinə köçürüb. Qəribədir ki, həmin gözox-
şayan əsərlərə baxanda adamın qulağına 
sanki onun könüloxşayan musiqisinin səsi 
gəlir. Təbiət mənzərələri, natürmortları da 
eyni hisslər yaradır.

İsmayıl Hacıbəyov �� illik ömrünün 
hər gününü mənalı keçirib, sənətə xidmət 
edib. Buna görə də ürəklərdə özünə taxt 
qura bilib. Ruhu şad olsun.   
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Ismayıl Hacıbəyov ± ��

Hind turistlərin Bakıya marağı yüksəlib
Bakı hindistanlı turistlərin seçimlərində populyarlıq qazanıb. “Skyscan-
ner” platformasının bu il üzrə yayımladığı səyahət trendləri hesabatında 
qeyd olunur ki, şəhər bu il axtarışlar siyahısında �-cü yerdə qərarlaşıb. 

Dövlət Turizm Agentliyindən X4-
nin sorğusuna cavab olaraq bildirildi ki, 
sözügedən platformada Bakı şəhəri üzrə 
axtarış marağı 4�� faiz artıb. Birinci və 
ikinci sırada isə müvafiq olaraq 9yet-
namın Da 1anq, 4azaxıstanın Almatı 
şəhəri yer alır:

– Hindistandan Bakıya aviareyslərin 
qiymətlərində də �� faiz ucuzlaşma qeydə 
alınıb – deyə Agentlikdən məlumat verdi. 
Bu da paytaxtımızı hindistanlı turistlər 
üçün əlçatan istiqamətlərdən birinə çevirir. 
Platformanın hesabatına görə, hindistanlı 
səyahətçilərin 8� faizi bu il �0�3-cü illə 
müqayisədə eyni sayda və ya daha çox xa-
ricə səyahət etməyi, �3 faizi səyahətə ötən 
ildən daha çox büdcə ayırmağı planlaşdırır. 
Onların �3 faizi destinasiyanın cəlbedicili-
yini və atmosferini mühüm amil kimi qiy-
mətləndirirlər. Səyahət zamanı ediləcək ən 
məşhur fəaliyyətlərə gəldikdə isə �9 faiz 
alış-veriş, �� faiz tarixi turlar  və 38 faiz 
yerli yeməklərin dadına baxmaq prioritet 
istiqamətlərdəndir. 

Agentlikdən onu da söylədilər ki, bu 
ilin yanvar–iyul aylarında Azərbaycana 
səfər edən Hindistan vətəndaşlarının sa-
yında ötən ilin eyni dövrü ilə müqayisədə 

1�1 faiz artım qeydə alınıb. Qeyd olunan 
müddət ərzində 139 min 109 nəfər hindis-
tanlı səyahətçi ölkəmizə səfər edib. 

Xatırladaq ki, �0�3-cü ilin 1-ci yarım- 
illiyində Hindistandan Azərbaycana �� 
min ��0 nəfərdən çox ziyarətçi gəlmişdi.  
Bu ölkənin vətəndaşlarına Azərbaycana sə-
yahət üçün sadələşdirilmiş “e-visa” sistemi 
tətbiq olunur. Hazırda Delhi–Bakı–Delhi 
istiqamətində “Azərbaycan Hava <olları” 
birbaşa uçuşlar həyata keçirir.

CHyKun AL,ùL,  
XQ

Azərbaycan  “Moskva kino həftəsi”ndə 
Bu yaxınlarda Rusiyada təşkil 
edilən “Moskva kino həftə-
si”ndə Azərbaycan da təmsil 
olunub. Bu ölkənin Yaradıcı 
Sənayelər Agentliyinin təşkilat-
çılığı ilə reallaşan “.ino həftə-
si”nə ABù, Türkiyə, Hindistan, 
din, Cənubi .oreya, 4azaxıs-
tan, gzbəkistan, Birləşmiş 
Ərəb Əmirliyi və digər ölkələr 
də qoşulublar.

Beynəlxalq tədbirdə iştirak edən Mə-
dəniyyət Nazirliyinin yaradıcı sənayelər və 
rəqəmsal inkişaf şöbəsinin müdiri Rəşad 
Əzizov XQ-yə təəssüratlarını belə ifadə 
etdi:

– Bu layihə beynəlxalq peşəkar kino 
ictimaiyyəti ilə Rusiya kino sənayesinin 
liderləri arasında qarşılıqlı əlaqələrin ya-
radılması üçün əlverişli platforma rolunu 
oynayır. İlk dəfə gerçəkləşən “Moskva 
kino həftəsi” çərçivəsində iştirakçılar yara-
dıcı sənaye sahəsi üzrə müxtəlif ölkələrin 
aparıcı layihələri ilə tanış olmaq imkanı 
da əldə ediblər.  Burada �� ölkədən bey-
nəlxalq kino komissiyalarının nümayən-
dələri, kino sənayesinin rəhbər şəxsləri və 
ekspertləri iştirak edirdi. Həftə ərzində bir 

çox panel müzakirələr təşkil olundu. “<a-
radıcı iqtisadiyyat” mövzusunda keçirilən 
panel müzakirələrə biz də qatıldıq. Müza-
kirələrdə Azərbaycanda Mədəni və <ara-
dıcı Sənayelərin �M<S� qrantlar və təhsil 
proqramları vasitəsilə strateji  inkişafına 

xüsusi diqqət ayrılması barədə danışdıq.  
Bundan başqa, müxtəlif ölkələrin yaradı-
cı sənaye nümayəndələri ilə görüşlərimiz 
oldu. Görüşlərdə qrant və təhsil proqram-
ları, gənc startapçılara dəstək göstərən <a-
radıcı Mərkəzin fəaliyyəti, ölkənin M<S 
sektorunu gücləndirmək və qlobal səviy-
yədə əməkdaşlıqlar müzakirə edildi. 

1azirlik rəsmisi Rusiya kino mütəxəs-
silərinin ölkəmizdə film və serial çəkiliş-
ləri sahəsinə marağından danışaraq söy-
lədi ki, bu ölkənin şirkətləri Azərbaycana 
film və serial çəkmək üçün gəlirlər:

– Hər zamankı kimi əməkdaşlığa hazı-
rıq. glkəmizdə yaşayan rusdilli əhali ara-
sında çox populyar olan köhnə filmlərin 
üzərində yenidən işlənilə bilər. Rusiyanın 
animasiya filmləri azərbaycanlı tamaşaçı-
lar arasında populyardır. 

Müsahibimiz əlavə etdi ki, zəngin 
proqramı olan “.ino həftəsi” � gün ər-
zində iştirakçı ölkələrin müvafiq möv-
zuda təcrübə mübadiləsi aparması baxı-
mından böyük əhəmiyyət kəsb edib:  

– Bu gün yaradıcı mədəniyyət sahəsi 
dünyada dinamik inkişaf edir. Kino, teatr, 
musiqi, incəsənət, ədəbiyyat və digər bu 
kimi sahələrdən ibarət yaradıcı sahələrin 
həm də biznes imkanları var. glkəmizdə 
də bu yöndə əsas məsələlər diqqətdə sax-
lanılır və lazım olan bütün addımlar atılır. 
“Kino həftəsi” və digər bu kimi beynəlxalq 
platformalar iştirakçı ölkələrin aparıcı la-
yihələrindən məlumatlı olmaq imkanı ve-
rir. 

CHyKun %ALA%Ə< 
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Kəlbəcərin “Bal kimi süfrə”si
Milli Irsi Mədəni Tarixi Araş-

dırmalar (MIMTA) Fondunda 
işğaldan azad edilmiş .əlbəcərə 
həsr olunan “Bal kimi süfrə” filmi-
nin təqdimatı olub.  

Filmin ssenari müəllifi, Əməkdar jur-
nalist Firuzə Nadir bildirib ki, “Bal kimi 
süfrə” sənədli filmi Kəlbəcərin timsalında 
işğaldan azad olunan torpaqlara qayıdışa, 
kəlbəcərlilərin işğal dövründə göz bəbəyi 
kimi qoruduğu milli dəyərlərə həsr olunub. 
Onun sözlərinə görə, Kəlbəcər füsunkar 
təbiətə, zəngin təbii sərvətlərə, özünəxas 
mətbəx və məişət mədəniyyətinə malik ra-
yondur. Burda sanki təbiətin özü də insan-
lara zəngin və rəngarəng bir mətbəx, möh-
təşəm bir süfrə bəxş edib. Ermənilər 30 
ildə Kəlbəcərin də sərvətlərinə sahib çıxıb, 
onun məşhur balını da mənimsəyərək Er-
mənistanın adı ilə dünya bazarına çıxarıb. 

Artıq kəlbəcərlilər də, onların süfrələrinin 
bal kimi neməti də öz yurduna qayıdıb. 
Filmin məqsədi bu qayıdışı göstərmək, 
kəlbəcərlilərin nəsildən-nəslə yaşatdıqları 

adət-ənənələri, milli dəyərləri təbliğ et-
məkdir.

XQ

IDEA-nın növbəti təmizlik aksiyası

Sentyabrın 1-də Heydər Əliyev Fondunun vitse-prezidenti, IDEA Ictimai 
Birliyinin təsisçisi və rəhbəri Leyla Əliyevanın və IDEA könüllülərinin 
iştirakı ilə təmizlik aksiyası keçirilib.

“<aşıl dünya naminə həmrəylik ili” çər-
çivəsində keçirilən aksiya Kürdəxanı ərazi-
sində yerləşən gölün sahilində təşkil edilib. 

Tədbirin əsas məqsədi cəmiyyət tərə-
findən ətraf mühitin təmizliyinə riayət 
olunmasını təbliğ etmək, ölkənin bio-
müxtəlifliyində xüsusi rola malik ərazilərin 
məişət tullantıları ilə zibillənməsinin qarşı-
sını almaq və insanları təbiətin mühafizəsi 
uğrunda səylər göstərməyə cəlb etməkdir.

Qeyd edək ki, Xəzər dənizinin və 
Qafqaz regionunun digər su hövzələri-
nin unikal biomüxtəlifliyinin mühafizəsi 
məqsədilə IDEA çirkləndirilmiş sahilya-
nı ərazilərin təmizlənməsinə və bərpasına 
yönəlmiş müntəzəm tədbirlər təşkil edir.

IDEA İctimai Birliyi hamını bir daha 
planetimizin qarşılaşdığı çoxsaylı problem-
lərin həlli, indiki və gələcək nəsillərin rifa-
hı naminə birləşməyə və hərəkətə keçməyə, 
təbiətin bizə bəxş etdiyi nemətlərə həssas 
yanaşmağa çağırır.

Mətbuat Şurasının “qaynar xətt”inə  
müraciət daxil olmayıb

Mətbuat ùurasının Milli Məclisə növbədənkənar 
seçkilərlə bağlı “qaynar xətt”i fəaliyyətini başa 
vurub.

Bu barədə XQ-yə Mətbuat 
Şurasından bildirilib. 

Vurğulanıb ki, gün ərzində 
səsvermə prosesini işıqlandıran 

media subyektlərinin təmsil-
çilərindən MŞ-nin bu rejimdə 
işləmiş �01�� ��1 3� 9� şəhər, 
�0�0� ��� 09 91 və �0��� �89 

8� 03 mobil nömrələrinə heç 
bir zəng daxil olmayıb. Qeyd 
edək ki, “qaynar xətt” rejimi 
səsvermənin başlandığı saat 
08:00-dan, başa çatdığı 19:00-
dək jurnalistlərin ixtiyarında 
olub.

Mətbuat Şurasının İdarə 
Heyətinin jurnalist və müşahi-
dəçi kimi qeydiyyatdan keçmiş 
üzvləri də paytaxtdakı və böl-
gələrdəki seçki məntəqələrində 
jurnalistlərə prosesi işıqlandır-
maları üçün yaradılmış şəraiti 
müşahidə ediblər.

MŞ sədri Rəşad Məcid 3� 
saylı Xətai üçüncü seçki dairə-
sinin �-ci, �-cı, �-ci məntəqələ-
rində, MŞ sədrinin müavinləri 
Səadət Məmmədova 118 saylı 
Ağdam-Xocalı seçki dairəsinin 
3� saylı seçki məntəqəsində, 
Vüqar Zifəroğlu 1� saylı <a-

samal 3-cü seçki dairəsinin 18 
saylı məntəqəsində, İH üzvləri 
- Əflatun Amaşov �1 saylı Bi-
rinci Nəsimi seçki dairəsinin 
1� saylı məntəqəsində, Ceyhun 
Musaoğlu Abşeron rayonu �0 
saylı üçüncü seçki dairəsinin 
� saylı məntəqəsində, <adigar 
Məmmədli � saylı Səbail seçki 
dairəsinin 11, 1�, 13, 1� və 1� 
saylı məntəqələrində, Müşfiq 
Ələsgərli həmin dairənin �3 
saylı məntəqəsində, Hacıbəy 
Heydərli 8 saylı Binəqədi Bi-
rinci seçki dairəsinin 1� saylı 
məntəqəsində, Aqil Ələsgər �0 
saylı Neftçala seçki dairəsinin 
müxtəlif məntəqələrində pro-
sesi izləyiblər. Onlar hansısa 
pozuntu faktı aşkarlamayıblar.
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